
PROTOKÓŁ nr 24 
z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury i Sportu,  

które odbyło się w dniu 10 kwietnia 2008 roku 
 

Posiedzenie Komisji rozpoczęło się o godzinie 14.00 w Szkole Podstawowej Nr 2 w Markach 
przy ul. Szkolnej 9. Posiedzenie otworzył Przewodniczący Marek Kroczek, stwierdził 
kworum (lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu). Po czym przywitał wszystkich 
zebranych: Ewę Lubecką – Dyrektor Szkoły Podstawowej Nr 2, Krzysztofa Bychowskiego – 
Prezesa Stowarzyszenia PRO MEMORIA. 
 
Pkt 2. Przedstawienie porządku obrad. 
 
Przewodniczący Marek Kroczek przedstawił porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Przedstawienie porządku obrad.  
3. Przyjęcie wniosków w sprawie zmian porządku obrad. 
4. Zapoznanie się z  problemami Szkoły Podstawowej Nr 2.  
5. Problematyka opieki nad grobami i miejscami pamięci. 
6. Rozpatrzenie Pisma Burmistrza Miasta Marki, Janusza Werczyńskiego, skierowanego 

do Rady Miasta Marki dnia 1 kwietnia 2008 roku w związku z wszczęciem 
postępowania z urzędu, mającego na celu zmianę nazwy ulicy Hanki Sawickiej  
w Markach oraz rozważenie możliwości nadania tej ulicy nazwy  
kpt. Stefana Pogonowskiego. 

7. Sprawy różne. 
8. Zamknięcie posiedzenia. 
 
 

Pkt 3. Przyjęcie wniosków w sprawie zmian porządku obrad. 
 
Na prośbę Burmistrza Miasta Marki, Janusza Werczyńskiego, Przewodniczący zaproponował 
włączenie do porządku obrad punktu:  
Prezentacja założeń koncepcji pomnika upamiętniającego mord na „Kruczku”. 
Członkowie Komisji zaakceptowali zmiany w porządku obrad. 
Proponowane zagadnienie oznaczono numerem 5 w porządku obrad. 
 
Porządek obrad po zmianach przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Przedstawienie porządku obrad.  
3. Przyjęcie wniosków w sprawie zmian porządku obrad. 
4. Zapoznanie się z  problemami Szkoły Podstawowej Nr 2.  
5. Prezentacja założeń koncepcji pomnika upamiętniającego mord na „Kruczku”. 
6. Problematyka opieki nad grobami i miejscami pamięci. 
7. Rozpatrzenie Pisma Burmistrza Miasta Marki, Janusza Werczyńskiego, skierowanego 

do Rady Miasta Marki dnia 1 kwietnia 2008 roku w związku z wszczęciem 
postępowania z urzędu, mającego na celu zmianę nazwy ulicy Hanki Sawickiej  
w Markach oraz rozważenie możliwości nadania tej ulicy nazwy  
kpt. Stefana Pogonowskiego. 

8. Sprawy różne. 
9. Zamknięcie posiedzenia. 
 



Pkt 4. Zapoznanie się z  problemami Szkoły Podstawowej Nr 2.  
Pani Ewa Lubecka, Dyrektor SP 2 przedstawiła Komisji krótką charakterystykę kierowanej 
przez siebie placówki. Szkoła jest placówką integracyjną (8 klas integracyjnych). W 22. 
oddziałach uczy się 427. uczniów. W gronie 50 nauczycieli, zatrudnieni są: rehabilitant, 
psycholog, pedagog, logopeda prowadzący zajęcia z dziećmi z dysfunkcjami umysłowymi, 
fizycznymi, wrodzonymi somatycznymi. Szkoła posiada pracownię logopedyczną – z roku na 
rok wzrasta liczba dzieci z wadami wymowy (logopedycznymi). Wszyscy uczniowie z 
powyższymi wadami objęci są opieką logopedyczną. W klasach integracyjnych pracują 
dodatkowo pedagodzy wspierający. W szkolnym gabinecie rehabilitacyjnym prowadzona jest 
rehabilitacja dla dzieci z deficytami ruchu. Prowadzona jest również gimnastyka korekcyjna 
dla większej grupy dzieci. Siostry nowicjuszki ze Zgromadzenia Sacré coeur prowadzą 
zajęcia wspomagające dla uczniów na zasadzie wolontariatu. Pani dyrektor w swym 
wystąpieniu zwróciła uwagę na zbyt małą bazę lokalową szkoły. Zajęcia w klasach 
młodszych prowadzone są na dwie zmiany. Szkoła posiada jedną salę gimnastyczną. 
Uczniowie SP 2 od lat zwyciężają w zawodach sportowych na szczeblu miejskim czy 
powiatowym. Ideałem byłoby uruchomienie drugiej sali gimnastycznej, w której można by 
prowadzić zajęcia z uczniami integracyjnymi, korekcyjne itp. Naglącym problemem jest 
wdrożenie projektu funkcjonalno-użytkowego dla terenu wokół szkoły który jest 
zatwierdzony i czeka na realizację. W dalszej części wystąpienia Pani Dyrektor, z 
zadowoleniem, wskazała na powstanie przy szkole drużyny harcerskiej ZHP. W świetlicy 
szkolnej przebywa około 150m dzieci. Szkoła dokonała zakupów, wspólnie z Radą 
Rodziców, nowych stołów do gry w tenisa stołowego. W szkole działa Uczniowski Klub 
Sportowy „Marki” z sekcjami: piłki nożnej chłopców, piłki siatkowej dziewcząt i tenisa 
ziemnego. Szkoła posiada dwie pracownie komputerowe, dwa centra multimedialne 
(biblioteczne). Szkoła jest odnowiona w całości, budzi podziw wśród odwiedzających szkołę 
gości. Plagą szkoły są kradzieże, wyposażenia szkoły. Po wprowadzeniu monitoringu 
wizyjnego wzrosło bezpieczeństwo w szkole i wokół niej.  
W dyskusji głos zabrał Radny Tadeusz Skłodowski, zwracając uwagę na fakt, iż przy  
planowaniu rozbudowy szkoły niedostatecznie zwrócono uwagę na ilość sal lekcyjnych, która 
zapewniałaby naukę uczniom w systemie jednozmianowym. 
W odpowiedzi Burmistrz Janusz Werczyński zaznaczył, że ilość sal lekcyjnych po remoncie 
została podwojona. Zaś problemem naszej społeczności jest intensywny wzrost liczby 
mieszkańców, niespotykany w latach poprzednich. 
 
Pkt 5. Prezentacja założeń koncepcji pomnika upamiętniającego mord na „Kruczku”. 
 
Burmistrz Janusz Werczyński przedstawił Komisji Pana Andrzeja Kaletę, artystę plastyka z 
Warszawy, który jest autorem projektu miejsca pamięci nad jeziorem „Kruczek”, gdzie w 
dniu 30 lipca 1944 roku hitlerowcy rozstrzelali kilkadziesiąt osób z Marek, Pustelnika, Strugi 
i Zielonki. Była to największa egzekucja mieszkańców naszej społeczności w czasie drugiej 
wojny światowej.  
Następnie Pan A. Kaleta przedstawił Komisji projekt oraz dokonał jego omówienia. Artysta 
optuje, by istniejące pomniki wkomponować w nowy projekt. Twórca proponuje 
przekształcenie terenu, na którym prawdopodobnie dokonano mordu, w miejsce pamięci 
(elementami całości będzie leżący-upadły krzyż, istniejące dzisiaj poniki, kamienie 
upamiętniające pomordowanych). Projektant wykorzystuje ukształtowanie terenu, rosnące 
drzewa.  
Komisja 7 głosami (w głosowaniu wzięło udział 7 radnych), przez aklamację, zaaprobowała 
wstępny projekt pomnika upamiętniającego mord na „Kruczku”.  



Pan Burmistrz optował, by w przyszłym roku, w 65. rocznicę tragedii odsłonić pomnik 
upamiętniający to wydarzenie.  
 
Pkt 6. Problematyka opieki nad grobami i miejscami pamięci. 
 
Kanwą do dyskusji w tym punkcie było przypomnienie przez Przewodniczącego Komisji 
apelu Zarządu Miasta Marki z roku 2002, autorstwa Pana Krzysztofa Wnuka, Zastępcy 
Burmistrza Miasta Marki.  
 
Cytat: „Na obszarze Marek znajdują się dowody pamięci o ludziach, którzy oddali swe życie i 
przelali krew za wolność Ojczyzny na frontach wojen, w ruchu oporu, w więzieniach, w 
obozach i na zsyłkach. Pozostały ślady po tych, co swoim życiem wpisali się do grona 
postaci, które swym umysłem i dziełem rąk współtworzyli osiągnięcia naukowe, kulturalne i 
społeczne. Byli ludźmi różnych stanów, wykształcenia, wieku i opcji politycznych. Łączyło 
ich wspólne umiłowanie Ojczyzny - Polski i tej swojej „tutejszej” Małej Ojczyzny. 
 Pamięć o nich i wydarzeniach związanych z naszą przeszłością wyraża się w różny 
sposób, są nim: cmentarze, pomniki, tablice, obeliski, będące formami głębszego i trwalszego 
ich wpisania w naszą świadomość. Powaga tych miejsc wiąże się z koniecznością 
prowadzenia systematycznych prac porządkowych i zabiegów konserwacyjnych.  

Zarząd Miasta Marki stoi na stanowisku, że objęcie przez uczniów szkół działających na 
terenie naszego miasta stałą patronacką opieką Miejsc Pamięci Narodowej znajdujących się w rejonie 
działania danej placówki szkolnej będzie dla nich pouczającą lekcją historii, pobudzi do refleksji oraz 
dostarczy głębokich wzruszeń. Opieka według naszych oczekiwań polegałaby na bieżącym, 
systematycznym wykonywaniu drobnych prac porządkowych, grabieniu liści, odśnieżaniu, 
utrzymywaniu w czystości pomników i terenu przyległego, dokonywaniu nasadzeń, usuwaniu 
chwastów itp. 

W związku z powyższym proponujemy Państwu podział obowiązków według następującego 
schematu: 
 
Lp. Patronat Miejsce Pamięci Lokalizacja 
1. Zespół Szkół nr 1 Pomnik 10 powieszonych 

więźniów Pawiaka  
Ul. I. Paderewskiego (przy 
placu targowym) 

2. Szkoła Podstawowa nr 1 Grób Państwa Majów, Grób 
żołnierzy poległych w 1920 r. 

Cmentarz parafialny w 
Markach 

3. Szkoła Podstawowa nr 2 Grób żołnierzy poległych w 
1920 r. 

Cmentarz parafialny w 
Markach 

4. Szkoła Podstawowa nr 3 Pomnik rozstrzelanych koło 
„Kruczka” 

Nad jeziorkiem „Kruczek” 

5. Szkoła Podstawowa nr 4 Pomnik rozstrzelanych koło 
„Kruczka” 

Nad jeziorkiem „Kruczek” 

6. Zespół Szkół nr 2 Pomnik Żołnierzy AK II 
Rejonu VII Obwodu 
„Obroża” Celków Marki 

Skrzyżowanie Al. J. 
Piłsudskiego z drogą 
Warszawa – Nieporęt 

  
  

Krzysztof Wnuk” 
 
W dyskusji radni zgodnie stwierdzili, iż opieka nad miejscami pamięci jest sprawą ważną, 
kształtującą tożsamość i patriotyzm młodych ludzi. Opieka i pamięć o ludziach i miejscach 
ich spoczynku powinna być wpajana w sposób ciągły, a nie jedynie przy okazji rocznic, świąt, 
etc. Nauczyciele powinni pomagać uczniom w postrzeganiu wydarzeń i procesów dziejowych o 
zasięgu ogólnopolskim czy światowym przez pryzmat historii rodzinnej miejscowości, która jest jedną 



z głównych dróg prowadzących do kształtowania wśród dzieci i młodzieży postaw poszanowania dla 
swojej miejscowości, szacunku dla jej zabytków i pomników przeszłości, pomników przyrody. 
Radny Paweł Adamczyk zaproponował, by patronat szkół nad miejscami pamięci był 
okresowy, przemienny, w ten sposób uczniowie lepiej poznaliby historię swojej małej 
ojczyzny. Dyrektor SP 2 prosiła o zmianę miejsca pamięci objętego patronatem szkoły, tak by 
miejscem tym był Pomnik 10 powieszonych więźniów Pawiaka, przy ulicy Paderewskiego. 
Kolejnym mówcą był Pan Krzysztof Bychowski, Prezes Stowarzyszenia PRO MEMORIA. 
Przedstawił cele i środki działania nowopowstałego Stowarzyszenia.  
Celem działania Stowarzyszenia jest: 
1. Zrzeszanie osób zainteresowanych historią nekropolii mareckich. 
2. Działanie na rzecz zachowania zabytkowych pomników na cmentarzach parafialnych. 
3. Popularyzowanie wiedzy o mieszkańcach, zasłużonych dla miasta Marki. 
4. Promocja i popieranie troski o miejsca spoczynku zasłużonych dla miasta Marki obywateli. 
5. Tworzenie płaszczyzny wymiany informacji i doświadczeń pomiędzy osobami i 
instytucjami zainteresowanymi zachowaniem nekropolii miasta Marki.  
Stowarzyszenie realizuje swoje cele poprzez: 
1. Inwentaryzację pomników nagrobnych na cmentarzach parafialnych w mieście Marki. 
2. Współpracę z osobami i instytucjami o podobnych celach działania. 
3. Wspieranie działań zmierzających do zachowania zabytkowych pomników. 
4. Inne działania realizujące cele Stowarzyszenia. 
 
Członkowie Stowarzyszenia rozpoczęli prace związane z inwentaryzacją komputerową 
największej mareckiej nekropolii, założonego w październiku 1917 roku cmentarza parafii 
Św. Izydora. Niebawem powstanie strona internetowa będąca swoistym przewodnikiem po 
nekropolii. Stowarzyszenie jest otwarte na współpracę ze szkołami, innymi podmiotami, oraz 
mieszkańcami, którym zależy na kultywowaniu pamięci o przeszłości Marek. 
 
Pkt 7. Rozpatrzenie Pisma Burmistrza Miasta Marki, Janusza Werczyńskiego, skierowanego 
do Rady Miasta Marki dnia 1 kwietnia 2008 roku w związku z wszczęciem postępowania z 
urzędu, mającego na celu zmianę nazwy ulicy Hanki Sawickiej w Markach oraz rozważenie 
możliwości nadania tej ulicy nazwy kpt. Stefana Pogonowskiego. 
 
Przewodniczący Marek Kroczek odczytał Pismo Burmistrza Miasta Marki, Janusza 
Werczyńskiego, skierowanego do Rady Miasta Marki dnia 1 kwietnia 2008 roku w związku z 
wszczęciem postępowania z urzędu, mającego na celu zmianę nazwy ulicy Hanki Sawickiej w 
Markach oraz rozważenie możliwości nadania tej ulicy nazwy kpt. Stefana Pogonowskiego 
(Załącznik nr 2 do protokołu). 
 
Komisja zaproponowała odłożenie w czasie opiniowanie Pisma, w związku ze złożeniem w 
dniu 28 marca 2008 roku Wniosku o powołanie Miejskiego Zespołu ds. Nazewnictwa Ulic i 
Placów przy Burmistrzu Miasta Marki.  
 
Pkt 8. Sprawy różne. 
 
Przewodniczący Komisji przedstawił projekt Miejskiego Kalendarza Imprez i Uroczystości na 
rok 2008. Kalendarz ten zostanie zamieszczony na stronie internetowej Miasta Marki, będzie 
uzupełniany w miarę napływania informacji. 
Nie podjęto innych spraw w tym punkcie. 
 
Pkt 9. Zamknięcie posiedzenia. 



O godzinie 16.25 Przewodniczący Marek Kroczek zamknął posiedzenie Komisji Oświaty 
Kultury i Sportu. 
 
 
        
       Protokół sporządził  
           Marek Kroczek 
        
 
 
       Przewodniczący Komisji 
       Oświaty, Kultury i Sportu  
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